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ترخیص کالاهای اساسی شتاب گرفت
سرپرســت گمرک گفت: در ۹ ماهه امسال ۲۳ میلیون تن کالای اساسی به 
ارزش ۱۴.۱ میلیارد دلار از گمرک ترخیص شده که ۲۰ میلیون تن آن به ارزش 
۱۱.۱ میلیارد دلار با ارز ترجیحی بوده است.به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا 
مقدسی سرپرست گمرک جمهوری اسلامی ایران اظهار داشت:از ۲۳ میلیون و 
۵۴ هزار و ۱۳۱ تن کالای اساسی وارده به ارزش ۱۴ میلیارد و ۱۳۹ میلیون و 
۴۰۴ هــزار و ۲۴۷ دلار، ۱۰ میلیون و ۳۵۸ هزار و ۸۳۵ تن به ارزش ۶ میلیارد 
و ۱۴۵ میلیون و ۱۶۸ هزار و ۲۳۹ دلار قبل از نیمه مرداد )۴ ماه و نیم نخست 
ســال( از گمرکات کشور ترخیص شد و مابقی یعنی ۱۲ میلیون و ۶۹۵ هزار و 
۲۹۷ تــن به ارزش هفت میلیارد و ۹۹۴ میلیون و ۲۳۶ هزار و ۸ دلار در ۴ ماه 
و نیم دوم و در دولت ســیزدهم ترخیص شــده که این میزان واردات کالاهای 
اساســی ۲۳ درصد در وزن و ۳۰ درصد در ارزش بیشــتر از دولت قبل اســت.

مقدســی در خصوص کالاهای اساسی شامل ارز ترجیحی گفت: ۲۰ میلیون و 
۱۷۵ هزار و ۶۶۶ تن کالای اساسی وارده در ۹ ماه امسال به ارزش ۱۱ میلیارد 
و ۱۴۶ میلیون و ۶۹۹ هزار و ۷۹۸ دلار کالاهایی بوده که شامل گروه یک ارزی 
و یا به اصطلاح ارز ترجیحی بودند که در این مدت نســبت به مدت مشابه ۳۶ 
درصد از لحاظ وزنی و ۸۳ درصد از لحاظ ارزش رشد داشته است که ۹ میلیون 
و ۲۵۲ هزار و ۵۷۰ تن کالا به ارزش ۵ میلیارد و ۲۸ میلیون و ۳۳۲ هزار و ۹۲۸ 
دلار مربوط به ۴ ماه و نیم اول سال و دولت دوازدهم بوده و ۱۰ میلیون و ۹۲۳ 
هــزار و ۹۶ تن کالا به ارزش ۶ میلیارد و ۱۱۸ میلیون و ۳۶۶ هزار و ۸۷۰ دلار 
نیز مربوط به ۴ ماه و نیم بعدی و دولت سیزدهم است که رشد ۱۸ درصدی در 
وزن و ۲۲ درصدی در ارزش را نســبت به این بازه زمانی شاهد بودیم.مقدسی 
در خصوص میزان واردات ۷ قلم کالای اساسی شامل ارز ترجیحی توضیح داد: 
ذرت بــا ۷ میلیون و ۵۲ هــزار و ۶۳۲ تن به ارزش ۲ میلیارد و ۴۳۴ میلیون و 
۲۴۴ هــزار و ۳۹۲ دلار در صدر کالاهای وارده اساســی با کاهش ۳ درصدی 
در وزن و افزایــش ۳۵ درصــدی در ارزش قرار دارد، روغن های خوراکی یا یک 
میلیون و ۵۲۹ هزار و ۱۵۲ تن به ارزش ۲ میلیارد و ۸۱ میلیون و ۷۷۵ هزار و 
۳۷ دلار و رشد ۱۰۲ درصدی در وزن و ۲۳۱ درصدی در ارزش در جایگاه دوم 
و گندم با ۵ میلیون و ۱۸ هزار و ۲۵۹ تن به ارزش یک میلیارد و ۷۱۲ میلیون 
و ۱۵۸ هزار و ۴۲۰ دلار و رشد ۱۰۱ درصدی در وزن و ۱۴۷ درصدی در ارزش 
نسبت به مدت مشــابه در جایگاه سوم قرار دارد.سرپرست گمرک در خصوص 
سایر کالاهای اساسی گفت: دو میلیون و ۸۷۸ هزار و ۴۶۵ تن کالا به ارزش دو 
میلیارد و ۹۹۲ میلیون و ۷۰۴ هزار و ۴۴۸ دلار در این مدت ترخیص شده ۱۸ 
قلم از ۲۵ قلم گروه کالای اساســی هســتند که از سال گذشته از شمولیت ارز 
ترجیحی خارج شدند.وی در خصوص میزان واردات ۹ ماهه کالاهای اساسی غیر 
ارز ترجیحی )نیمایی( گفت: برنج با ۹۵۸ هزار و ۹۰۴ تن به ارزش ۸۱۸ میلیون 
و ۸۱۸ هزار و ۱۰۲ دلار و رشــد ۲۳ درصدی در وزن و ۱۵ درصدی در ارزش، 
شــکر خام با یک میلیون و ۴۸ هــزار و ۳۵۰ تن به ارزش ۴۶۶ میلیون و ۹۰۹ 
هزار و ۳۵۹ دلار و رشــد ۶ درصدی در وزن و ۳۱ درصدی در ارزش، ماشــین 
آلات برای تولید کالای اساســی با ۳۲ هزار و ۴۰۲ تن به ارزش ۳۱۴ میلیون و 
۳۰۴ هزار و ۲۲۱ دلار و کاهش ۴ درصدی وزن و ارزش، لاستیک سنگین با ۶۳ 
هزار و ۸۴۹ تن به ارزش ۲۲۹ میلیون و ۶۳۴ هزار و ۸۰۲ دلار و رشد ۱۲و ۱۱ 
درصدی در وزن و ارزش، کودهای شــیمیایی با ۱۵۲ هزار و ۷۸۵ تن به ارزش 
۱۰۷ میلیون و ۶۶۰ هزار و ۴۱۷ دلار و کاهش ۲۷و ۱۳ درصدی وزن و ارزش، 
سموم تکنیکال شیمیایی با ۸ هزار و ۱۲۷ تن به ارزش ۷۱ میلیون و ۳۹۷ هزار 
و ۵۸۲ دلار و رشــد ۴۱و ۲۲ درصدی وزن و ارزش و داروهای دامی ضروری با 
۳۷۵ تن به ارزش ۳۸ میلیون و ۳۳۹ هزار و ۸۱۰ دلار و رشد ۵ درصدی در وزن 
و کاهش ۱۸ درصدی در ارزش، به ترتیب عمده کالاهای اساســی با ارز نیمایی 

هستند که در ۹ ماه امسال از گمرکات اجرایی ترخیص شدند.

عدم پرداخت مطالبات معوقه توسط خودروسازان
سرمایه در گردش قطعه سازان به خاطر خودروسازان 

از بین رفته است
در حال حاضر تهیه مواد اولیه برای قطعه ســازان به صورت نقدی صورت 
می گیــرد و در بخش خارجی نیز به دلیل مشــکلات تحریم می بایســت از 
روش های مختلف با پرداخت نقدی و حتی پیش پرداخت خرید انجام شــود 
و مــواد اولیه داخلی نیز به همین روش برابر با قیمت های بالای جهانی تهیه 
می شود.علی یوسفی مدیر فروش گروه قطعه سازی کروز با اشاره به اینکه در 
خرید های بین المللی کاملا به دلیل تحریم دســت بسته حرکت می کنیم و 
هزینه های بیشــتر برای تامین می پردازیم گفت: بحران کرونا در دنیا و تاثیر 
بر تولید مواد اولیه و کمبود جهانی تراشــه های الکترونیکی نیز مزید بر علت 

شده است. 
مدیر فروش گروه قطعه ســازی کروز با اشــاره به بدهــی ۷۸۰۰ میلیارد 
تومانی خودروسازان به این قطعه ساز گفت: با توجه به مشکلات خودروسازان 
در فروش و الزام به فروش با ضرر خودرو هر روز بدهی آنها به قطعه ســازان 
افزایش پیدا می کند و روش هایی مانند خرید دین که از سوی از خودروسازان 
به دلیل عدم نقدینگی برای قطعه ســازان استفاده می کنند نیز با نزدیکی به 
پایان ســال از سوی بانک ها پذیرفته نمی شود. یوسفی با اشاره به اینکه ایران 
خودرو حدود ۳۸۰۰ میلیارد تومان و سایپا نیز ۴۰۰۰ میلیارد تومان بدهی به 
گروه کروز دارند، اظهار کرد: بیشتر پرداخت ها از روش خرید دین در پرداخت 
بدهی اســتفاده شــده اســت که بعد از معرفی خرید دین به بانک ها مشکل 
در اخذ این اعتبارات خود نیز یک موضوع ســخت دیگر اســت که دامن گیر 
شرکت های قطعه ساز شــده است.یوسفی با تاکید بر اینکه به دلیل نداشتن 
نقدینگی نمی توانیم در بورس کالا به تهیه مواد اولیه اقدام کنیم، گفت: زمانی 
در کشور مشکلی برای تولید ایجاد می شود و خودروساز کمبود نقدینگی دارد 
از ســوی تولید کنندگان مواد اولیه که به قیمت فوب خلیج فارس مواد اولیه 
می فروشند هیچ مساعدتی صورت نمی گیرد و ما محکوم به تهیه نقدی مواد 

اولیه داخلی هستیم.

مسئول گرانی خودرو کیست؟ بهمن موتور یا دلالان سودجو
سودجویی دلالان از افزایش امکانات دیگنیتی

 با عنوان دیگنیتی پلاس و پرو!
دلالان سودجو خودروی دیگنیتی آپشن دار جدید بهمن موتور را در قالب 
دیگنیتی پرو و یا پلاس آگهی کرده و برخلاف شرکت که هیچ افزایش قیمتی 
در عرضه این محصول نداشــته خودرو را با قیمت بیشــتری به مشتریان به 
فروش می رسانند.شــرکت بهمن موتور به تازگی فروش خودروی دیگنیتی را 
با دو آپشن جدید صندلی برقی سرنشین و گرم کن صندلی عرضه می کند و 
هیچ افزایش قیمتی به رغم بالابردن آپشن های دیگنیتی اعمال نکرده است، 
این در حالی اســت که شرکت های خودروســاز داخلی به ویژه خودروسازان 
دولتی با کوچک ترین تغییر در آپشن ها نام خودرو را به پلاس یا پرو ارتقا داده 
و افزایش قیمت را در برنامه فــروش آتی خود در نظر خواهند گرفت.اگرچه 
خودروی دیگنیتی فاصله قیمتی در حدود ۵۰۰ میلیون میان قیمت کارخانه 
تا بازار دارد و دلالان نیز دیگنیتی آپشــن دار را با افزایش قیمت ۴۰ میلیون 
تومانی به فروش میرســانند اما شرکت بهمن موتور در راستای سیاست های 
افزایش رضایتمندی مشتریان هیچ افزایش قیمتی در فروش دیگنیتی به رغم 

اضافه کردن آپشن اعمال نکرده است.
ســوال کنونی که در ذهن بسیاری از فعالان بازار بوجود می آید این است 
که آیا مسئولیت گرانی خودرو دیگنیتی در بازار کنونی بر عهده شرکت بهمن 
موتور اســت یا دلالان ســودجو؟دیگنیتی تولید شرکت بهمن موتور که تنها 
خودرو SUV کوپه داخلی عرضه شــده در کشور است به دلیل ظاهر زیبا و 
امکانات فوق العاده آن تا کنون با استقبال زیاد از سوی خریداران قرار گرفته 
و گــروه بهمن با توجه بــه نیاز بازار داخلی تا کنون چهــار مرحله از فروش 
خودروی دیگنیتی را انجام داده اســت.بهمن موتــور در آخرین طرح فروش 
آذر ماه دیگنیتی را با قیمت ۷۹۵ میلیون تومان به فروش رســاند.جدیدترین 
بخشنامه فروش بهمن موتور به گونه ای اعلام شد که با وجود تغییر نرخ ارز، 
هیچ کدام از خودروها افزایش قیمتی نســبت مرحله قبل نداشته اند.شرکت 
بازرســی کیفیت و اســتاندارد ایران به عنوان نهاد بازرسی مورد تأیید وزارت 
صمت، در گزارش های اخیر خــود خودروی دیگنیتی بهمن موتور را در رده 
کیفی پنج ستاره قرار داد.شــرکت بهمن موتور توانسته در فاز نخست تولید 
دیگنیتی ۲۰ درصد از این خودرو را داخلی سازی کند و هم اکنون این خودرو 
از به روزترین فناوری ساخت خودرو بهره می برد و امکانات و ویژگی های فنی 
و ظاهری  این خودرو در کنار قیمت بســیار مناسب، آن را از سایر محصولات 

هم رده متمایز کرده است.

گزارش

خودرو

معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان انرژی های تجدید پذیر 
و بهره وری برق ایران )ساتبا( گفت: بیش از ۳۵ هزارمگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر در گام نخســت از ســال آینده احداث 
خواهد شــد.به گزارش ایرنا، »محمود کمانی« در مراســم 
مبادله تفاهمنامه با شــرکت های بخــش خصوصی برای 
احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر براساس اعلام 
وزیر نیرو، افزود: از ابتدای آبان ماه امســال ســاتبا با هدف 
تحقق بخشــیدن به هدف وزارت نیرو مبنی بر احداث ۱۰ 
هزار مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر فراخوانی صادر کرد.وی 
ادامه داد: تاکنون ۱۵۳ درخواســت بــا ظرفیت بیش از ۹۰ 
هزار مگاوات به این سازمان رسیده است که امروز تفاهمنامه 
بیش از ۳۵ هزار مگاوات آن منعقد خواهد شد.معاون وزیر 
نیرو گفت: بقیه درخواســت ها در دست بررسی است و به 
مرور عملیاتی خواهند شــد.کمانی از تــلاش برای تبیین 
مــدل عقد قرارداد با ســرمایه گذاران این بخش خبر داد و 
خاطرنشان کرد: مدل آماده شده و از فردا در سامانه مربوط 
بارگذاری خواهد شــد.وی اضافه کرد: تلاش می شود مدل 
مــاده ۱۲ قانون رفع موانع تولید برای بخش تجدیدپذیر به 
زودی در شورای اقتصاد مصوب تا کار احداث این ۳۵ هزار 
مگاوات از سال آینده اجرایی شود.رئیس سازمان انرژی های 
تجدید پذیر و بهره وری برق ایران بیان داشــت: اســتفاده 
اســتخراج کنندگان ارز مجازی از نیروگاه های تجدیدپذیر 
از برنامه هایی اســت که به جد دنبال می شود.کمانی افزود: 
صادرات انرژی هــای تجدیدپذیر نیز یکی دیگر از مباحثی 
اســت که هدفگذاری شده اســت.به گزارش ایرنا، ساخت 
۱۰ هزارمــگاوات نیروگاه انرژی هــای تجدیدپذیر یکی از 
برنامه هایی است که »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو  تحقق 
آن را در دولت ســیزدهم اعلام کرده بود.چندی پیش وی 
با بیان اینکه دولت کنونی ایران برنامه ای چهار ســاله برای 
افزایــش ۱۰ هــزار مگاواتی انرژی هــای تجدیدپذیر دارد، 
خاطرنشان کرد: بازار توســعه انرژی های تجدیدپذیر ایران، 

با اتکا به پتانســیل بالای منابع انرژی های تجدیدپذیر اعم 
از خورشــیدی، بادی، زیست توده و زمین گرمایی، از طریق 
امکان عقد قراردادهای بلندمدت با نرخ های تشویقی، بازار 

بسیار جذابی برای سرمایه گذاران است.
اختصاص 3 هزار میلیارد تومان

 برای توسعه تجدیدپذیرها در بودجه 1401
وزیــر نیرو، انرژی برق را یکــی از مهم ترین اولویت های 
دولت ســیزدهم عنــوان کــرد و گفت: توســعه صنعت 
تجدیدپذیر برای کشور نه تنها یک انتخاب نبوده، بلکه یک 
ضرورت است.به گزارش وزارت نیرو، »علی اکبر محرابیان« 

در آئین مبادله تفاهم نامه با شرکت های بخش خصوصی در 
راستای فراخوان ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه های تجدیدپذیر با 
اشاره به ضرورت استمرار رشد اقتصادی در کشور به عنوان 
یکی از مهم ترین برنامه های دولت سیزدهم، اظهار کرد: این 
موضوع در قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ هم وجود داشــته و 
طبیعتا رشد اقتصادی در شرایط فعلی محقق نمی شود مگر 
با توســعه فراگیر صنعت انرژی که نیازمند توجه اساســی 
اســت.وزیر نیرو با تاکید بر اینکه در کنار حمایت از تولید 
برق به این روش، باید از توســعه صنایع هم حمایت کرد، 
ادامــه داد: مجموعه دولت امروز در حال حرکت رو به جلو 

بوده و از اقدامات مربوط به صنعت تجدیدپذیر حمایت لازم 
را انجام می دهد که اختصاص ردیف خاص و مســتقل در 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ نشان دهنده این موضوع است.وی 
خاطرنشــان کرد: حدود ۳ هزار میلیارد تومان در ماده ۱۲ 
لایحه بودجه مختص تجدیدپذیر درنظر گرفته شده که از 

نظر اعتبار، رقمی بی سابقه است.
محرابیان با اشاره به مشکلات و محدودیت های برق طی 
سال های گذشــته اضافه کرد: متاسفانه در سال های اخیر 
شاهد نارسایی هایی در تولید و تامین انرژی کشور بودیم و 
همچنان شرایط به گونه ای است که باید در این زمینه برای 
رشد این صنعت برنامه ریزی جدی صورت گیرد.وزیر نیرو، 
انرژی برق را یکی از مهم ترین اولویت های دولت ســیزدهم 
دانست و خاطرنشــان کرد: برای تامین کسری  تولید برق 
و توســعه این صنعت تلاش ها و اقدامات بســیار زیادی در 
دســتور کار است که با توجه به کمبودها، برنامه ای حاصل 
از تفکــر فعالان و نخبگان این صنعــت آماده و به مجلس 
ارائــه کردیم و مهم تریــن اقدامی که امــروز در حوزه برق 
دنبال می کنیم، اجرایی کــردن اهداف این برنامه در قالب 
نیروگاه های حرارتی، تجدیدپذیر، تبدیل واحدها به سیکل 

بخار و پروژه های دیگر است.
وی با بیان اینکه طی چهار سال بیش از ۳۰ هزار مگاوات 
به ظرفیت تولید برق کشــور اضافه می شــود که ۱۰ هزار 
مــگاوات آن نیروگاه  تجدیدپذیر اســت، گفت: برای پیک 
تابســتان ۱۴۰۱، افزایش بیش از ۶ هزار مگاواتی ظرفیت 
تولید برق کشور برنامه ریزی شده که بخشی از این نیروگاه ها 
وارد شبکه شده و مابقی هم با پشتیبانی، کنترل و پیگیری 
پروژه وارد مدار خواهند شد.وی با بیان اینکه توسعه صنعت 
تجدیدپذیر برای کشور نه تنها یک انتخاب نبوده، بلکه یک 
ضرورت اســت، گفت: این مهم، تکلیفی واجب برای وزارت 
نیرو محسوب شده و باید حمایت های لازم از اقدامات رو به 

جلو صورت گیرد.

معاون وزیر نیرو خبر داد

ساخت بیش از ۳۵ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر از سال ۱۴۰۱

قرارداد ســوآپ گاز ترکمنســتان از خــاک جمهوری 
اســلامی ایران به مقصد جمهــوری آذربایجــان از امروز 
عملیاتی شــد تا خسارت ســنگینی که بیژن زنگنه با لغو 
توافق گازی با ترکمنستان به کشور وارد کرده بود، متوقف 
شود.به گزارش وزارت نفت، عملیات سوآپ سه جانبه بین 
ترکمنستان، ایران و جمهوری آذربایجان که هفتم آذرماه 
در حاشــیه پانزدهمین نشست سران ســازمان همکاری 
اقتصادی )اکو( امضا شــده بود، آغاز شــد. ایران بر اساس 
ایــن قرارداد ســالیانه ۱.۵ تــا ۲ میلیــارد مترمکعب گاز 
ترکمنســتان را به آذربایجان تحویل می دهد.جواد اوجی 
وزیــر نفت در روز امضای این قــرارداد بیان کرده بود: »با 
امضای این قرارداد گامی رو به جلو در مناســبات انرژی دو 
کشور برداشته شــد و این قرارداد به تامین پایدار سوخت 
زمســتانی استان های خراســان رضوی، شمالی و جنوبی، 

گلستان و سمنان کمک می کند.«
فعال کردن دیپلماســی انرژی و توسعه همکاری های 

ایران با کشــورهای همســایه به عنوان یکی از برنامه های 
وزیر نفت دولت ســیزدهم از نخستین روزهای کاری وی 
در اوایل شــهریورماه در دستور کار قرار گرفت که حاصل 
آن امضای قرارداد ســوآپ گاز اســت که اگرچه مقدار آن 
زیاد نیســت، اما از نگاه کارشناســان یک گام مهم است.
بسیاری از کارشناسان بر این موضوع صحه می گذارند که 
حتی با وجود گازرســانی ۱۰۰ درصــدی داخلی، واردات 
گاز از ترکمنســتان نباید قطع شــود، زیرا گاز دریافتی از 
این کشــور ارزان اســت و برای ما توجیــه اقتصادی دارد 
که می تــوان این گاز را در شــمال کشــور مصرف و گاز 
معادل خودمان را با قیمت بالاتر به کشــورهای همســایه 
صادر کنیم. بنابراین به عقیده آنان، هر یک از همســایگان 

ایــران ویژگی و مزیت هایی دارند که باید در ســبد روابط 
بین الملل لحاظ کنیم، به ویژه ترکمنســتان که همســایه 
راهبردی ماســت. از این  رو تداوم همــکاری گازی با این 
کشور، مزیت های بی شماری برایمان خواهد داشت.بسیاری 
از ناظران داخلی و خارجــی اقتصاد می گویند برگ برنده 
ایران، استفاده از فرصت های ترانزیتی است که گویا راهبرد 
آمریکا برای منزوی کردن ایران از این مســیر به بن بست 
رسیده است. ســوآپ سبب وابسته شدن کشورهای حوزه 
مرز شــمالی به کشور می شــود که این موضوع تحکیم و 
تقویت روابط سیاســی و ثبات سیاســی در منطقه را نیز 
در پی خواهد داشــت.حجت الله غنیمی فرد، مدیر پیشین 
امور بین الملل شــرکت ملی نفت ایران درباره این قرارداد 

می گوید: اگرچه حجم قرارداد ســوآپ گاز ترکمنستان از 
مسیر ایران به جمهوری آذربایجان بالا نیست، اما آغاز آن 
را باید به فال نیک گرفت زیرا با رفع مشــکلات اقتصادی 
و افزایش تولید نفت و گاز در کشــور، ایران می تواند ثابت 
کنــد نه تنها عرضه کننده نفت و گاز تولیدی خود اســت، 
بلکه می تواند مســیر مناســب و امنی برای انتقال نفت و 
گاز کشورهای همسایه به اشکال مختلف باشد.وی معتقد 
است: اگر دیپلماسی انرژی را حرفه، فعالیت و مهارت روابط 
بین المللــی بدانیم، قرارداد ســوآپ گاز در این قالب قرار 
می گیرد و همسو با دیپلماسی انرژی کشور است.بسیاری 
از تحلیلگران معتقدند توافق سه جانبه اخیر فرصتی را برای 
ایران فراهم خواهد کرد تا باکو از ظرفیت های موجود ایران 
برای بازار گاز اروپا بهره برداری کند، هرچند اتصال به بازار 
گاز اروپا، پروژه  ای اســت که در ایــران نیز در دولت  های 
مختلف پیگیری شده است، اما هیچ کدام از آنها نتوانستند 

به این هدف دست یابند.

مشــاور ارشــد رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید در 
برنامــه حذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی باید چند مقدمه مهم را 
رعایت کرد که فشار شدیدی به مردم وارد نشود.به گزارش 
ایسنا، احمد پورفلاح اظهار کرد: ایران در سال های گذشته 

با معضل ارز چند نرخی مواجه بوده است. 
هرچــه بخش خصوصی اصرار و تاکید کرد که نباید ارز 
چند نرخی شــده و فضایی غیر شفاف و رانتی ایجاد شود، 
متاســفانه تصمیم گیران به شکل دیگری کار را جلو بردند 
که امروز نتایج این تصمیمات غلط خود را نشان می دهد.

وی با بیان اینکه جلوگیری از ایجاد شــوک های منفی در 
اقتصاد ایران اهمیت فراوانی دارد، توضیح داد: حال که پس 
از چند ســال دولت به این نتیجه رسیده که باید به سمت 
ارز تک نرخــی حرکت کند و لااقــل ارز دولتی را حذف 
کند باید توجه داشــت که اگر تصمیمات در این زمینه به 
ایجاد شوک جدید اقتصاد منجر شود، نه تنها اثرات مثبت 
را تحت الشــعاع قرار می دهد که می تواند تبعات منفی نیز 

داشته باشد.
مشــاور رئیس اتــاق بازرگانی ایران با اشــاره به تاثیر 

مســتقیم ارز ۴۲۰۰ تومانی بر زندگی مردم، بیان کرد: با 
توجــه به اینکه ارز دولتی در حوزه هایی مانند دارو یا مواد 
غذایی سفره مردم پراخت شده، حذف ناگهانی آن می تواند 
برای بخشــی از جامعه شوک منفی ایجاد کند، برای عبور 
از این شوک نیاز به آن وجود دارد که دولت سیاست هایی 
گام به گام را در این بخــش اجرایی کرده و حمایت هایی 
تاثیر گذار را از مردم بــه عمل آورد. این جدای از تبعاتی 

است که برای تولیدکنندگان به وجود خواهد آمد.
پور فلاح افزود: برای انجام حمایت های لازم باید منابع 

اعتباری لازم وجود داشــته باشد و این موضوع با به نتیجه 
رســیدن مذاکرات هسته ای و دســت یابی به منابع ارزی 
جدید ممکن خواهد بود. وی خاطرنشــان کرد: ما همواره 
این را گفته ایم که اگر ارز تک نرخی باشد حتی اگر در رقم 
بالا این نرخ ثابت شود خیلی بهتر از ارز چند نرخی خواهد 
بود اما با توجه به اینکه ارز ۴۲۰۰ تومانی بر زندگی مردم 
تاثیر دارد، نحوه برنامه ریزی برای حذف آن و البته فراهم 
کردن مقدمات مانند کنــار زدن تحریم ها اهمیت زیادی 

خواهد داشت.

عملیات سوآپ گاز ترکمنستان از مسیر ایران کلید خورد

قفل ۵ ساله در توافق با ترکمن ها شکسته شد

مشاور رئیس اتاق بازرگانی مطرح کرد

مقدمات لازم برای حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی

آمار دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور نشــان 
می دهد، با سپری شــدن ۱۰۱ روز از سال آبی، تا ۱۱ 
دی ماه )ســال آبــی ۱۴۰۱-۱۴۰۰( میزان کل حجم 
آب در مخازن سدهای کشور حدود ۱۸.۷ میلیارد متر 
مکعب است که نسبت به مدت مشابه سال آبی گذشته 
۳۰ درصد کاهش نشــان می دهد.به گزارش ایســنا، 
مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور با اعلام 
این خبر افزود: بررســی وضعیت سدهای کشور نشان 
می دهد، میزان کل حجم ورودی به سدهای کشور از 
ابتدای مهرماه تا ۱۱ دی ماه معادل ۵.۱۴ میلیارد متر 
مکعب است که کاهشــی معادل ۴۰ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال آبی گذشته را نشان می  دهد.
فیروز قاســم زاده افزود: میزان پرشــدگی سدهای 
مهمی چون زاینده رود، شــمیل و نیان و سفیدرود در 
شرایط فعلی حدود ۱۳ تا ۲۲ درصد و میزان پرشدگی 
ســد کوثر در حدود ۷۷ درصد است.وی ادامه داد: در 
استان  های خوزستان و تهران، میزان پرشدگی متوسط 
مخازن طی ســال آبی جاری به ترتیب در حدود ۴۲ 
درصــد  و ۱۸ درصد اســت.همچنین مدیر مطالعات 
شرکت آب منطقه ای البرز گفت: در حال حاضر حدود 
۲۹ درصد ظرفیت  سد کرج  و ۴۳ درصد ظرفیت سد 
طالقان پر است.ســعید نقدی در گفت  و گو با ایســنا 
گفت: این در حالی است که سد کرج در همین زمان، 
سال گذشته ۵۶ درصد و سد طالقان حدود ۶۱ درصد 

پر بود. چون  در سال های ۹۸ و ۹۹  بارش های خوبی 
حادث شد که ســدهای کرج و طالقان سرریز کردند.
وی  ادامــه داد: در ســال ۱۴۰۰ با بارش های نســبتا 
ناامید کننده مخصوصا در فصــل بهار مواجه بودیم و 
روند آبگیری سدها بر اساس آنچه انتظار داشتیم اتفاق 
نیفتــاد. اگرچه همکاران در مدیریــت و بهره برداری 
از ســدها تلاش کردنــد تا با توجه بــه انبوه مصارف 
اســتان های البرز، تهران و قزوین شــرایط را مدیریت 
کنند.وی ابراز امیدواری کرد که بارش های مناسبی در 
زمســتان امســال اتفاق بیفتد و بهار پر بارشی داشته 
باشیم تا سدهایمان از این شرایط نگران کننده خارج 

شوند.
مدیر مطالعات آب منطقه ای البرز با اشاره به اینکه 
در گذشــته نیز  سدها چنین وضعیتی و حتی بدتر از 
شرایط کنونی را تجربه کرده اند، گفت: به عنوان مثال 
سد کرج در سال های ۷۸ ،۷۹ و ۹۴  و سد طالقان در 
سال ۹۴ این شــرایط را داشت.وی گفت: به طور کلی 
ســد کرج در دی ماه کمترین تراز آبــی خود را دارد 
و از اواخــر بهمن ماه روند آبگیری بــا ذوب برف ها و 
بارش ها تسریع می شود.وی افزود: ارتفاعات استان البرز 
بارش های مناسبی دارند و حتی ایستگاه هایی در این 
حوضه وجود دارد که سالیانه ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیمتر هم 
بارش دارند، بنابراین اگــر بارش ها اتفاق بیفتد حجم 

مخزن سد پر می شود.

وزیر راه و شهرسازی گفت: هنوز به طور دقیق مبلغ 
آورده متقاضیان طرح نهضت ملی مســکن مشــخص 
نشــده اما فکر می کنم متقاضیان شهر تهران اگر ۱۵۰ 
میلیون تومــان بیاورند می توانند در این طرح صاحب 
خانه شوند. قاسمی همچنین درباره این شائبه که آیا در 
این سمت باقی می ماند یا خیر؟ بیان کرد: ما داریم کار 
می کنیم و باید جواب این سوال را از کسانی که آن را 

مطرح می کنند بپرسید.
به گزارش ایســنا، رســتم قاســمی در یک برنامه 
تلویزیونی اظهار کرد: با توجه به تورم بالای ۴۰ درصد، 
ســود ۱۸ درصد که شــورای عالی پول و اعتبار برای 
تســهیلات طرح نهضت ملی مســکن در نظر گرفته 
خودش یک مزیت اســت. نکته دیگر اینکه تسهیلات 
۲۰ ساله است. امروز اگر یک نفر این وام ۱۸ درصد را 
دریافت کنــد و به طور مثال ۵ میلیون تومان بپردازد 
با توجه به تورم کشــور ما تا ۱۵ سال آینده پرداخت 
اقســاط ۱۰ میلیون تومان رقم قابل توجهی نیســت. 
ضمــن اینکــه کاری می کنیم تا متقاضیان، اقســاط 
را پلکانــی پرداخــت کنند.قاســمی درباره رقم آورده 
متقاضیان نیز گفت: فکر می کنم کســی که در تهران 
زندگی می کند اگر ۱۵۰ میلیون تومان بیاورد صاحب 
خانه می شــود. البته هنوزعددش تعیین نشــده ولی 
پیش بینی های اولیه این اســت که تا همین حد باشد. 
زمین این طرح مجانی است، قیمت پروانه ساخت ارزان 

است و سهم نظام مهندسی کمتر خواهد بود. کسی که 
می خواهد مسکن بسازد باید ۴۰ میلیون تومان مالیات 
بدهد که در نهضت ملی مســکن فقــط یک میلیون 
تومان است و ۳۹ میلیون تومان معاف از مالیات خواهد 
بود.وزیر راه و شهرســازی در تشریح پیشنهاد ثبت نام 
از افــراد مجرد در نهضت ملی مســکن گفت: مقررات 
قبــل از مجوز جدید این بود که خانمهای مجرد بالای 
۳۵ سال و آقایان بالای ۴۵ سال می توانستند ثبت نام 
کنند. بر اســاس مصوبه افراد مجرد میتوانند ثبت نام 
کنند ولی در موقع تحویل باید مستندات ازدواجشان 

را ارایه دهند.
وی با بیان اینکه ۵۰۰ هزار واحد اقدام ملی مسکن 
شــروع شــده که طبق گزارش دیوان محاســبات به 
پیشــرفت ۱۰ تا ۱۲ درصد رســیده است گفت:  این 
واحدها را به نهضت ملی مســکن آوردیم تا بتوانیم از 
مزیتهای قانون جهش تولید مســکن استفاده کنیم. 
از آن طرف واحدهای جدیدی را شــروع می کنیم که 
تعــداد را بالا ببریم. برای اینکه بــه زمان بندی دولت 
برســیم ســالی یک میلیون را نمی توانیم قانع باشیم. 
ساخت مسکن بیش از یک سال و نیم تا دو سال طول 
می کشد. ما برای اینکه به زمان بندی چهار سال برسیم 
در نظر داریم در دو سال اول دو میلیون واحد بسازیم 
و در گام دوم دو میلیون واحد را شروع کنیم. تا پایان 

سال جاری حدود ۸۰۰ هزار واحد شروع می شود.

آورده متقاضیان نهضت مسکن در تهران ۱۵۰ میلیون تومانکاهش ۴۰ درصدی حجم ورودی آب به مخازن سدها

بازار انرژی

بســیاری از پیش بینی کنندگان از جمله بریتیش پترولیوم در سال ۲۰۲۰ 
برآورد کردند که پیک تقاضا برای نفت گذشــته اســت در حالی که تحولات 
بعدی خلاف این پیش بینی ها را نشــان داد.به گزارش ایسنا، تقاضا برای نفت 
ســال ۲۰۲۰ که شــیوع ویروس کرونا به پاندمی جهانی تبدیل شــد و اعمال 
قرنطینه های ســخت گیرانه را به دنبال داشت، آســیب شدیدی دید. سپس 
قرنطینه ها تعدیل شــده و تقاضا برای نفت رونــد رو به بهبودی پیدا کند که 
بسیار سریع تر از حد انتظار بود. با وجود گذار به سوی انرژی پاک، تقاضا برای 
نفت همچنان به روند بهبود در سال آینده ادامه می دهد. بسیاری از پیش بینی 
کنندگان شــامل بریتیش پترولیوم در سال ۲۰۲۰ استدلال کردند که از پیک 
تقاضا برای نفت عبور کرده ایم و اکنون باید به سمت سبد انرژی حرکت کنیم 

که سهم بیشتری از تجدیدپذیرها دارد. 
پــس از آن آمار کووید ۱۹ در بازارهای مهم روند رو به کاهشــی پیدا کرد 
و تقاضــا برای نفت افزایش یافت. از آن زمان بهبود تقاضا به حدی چشــمگیر 
بوده که باعث شــده اســت پیش بینی کنندگان درباره احتمال کمبود عرضه 
نفت هشدار دهند.عربستان سعودی اخیرا هشــدار داد کمبود سرمایه گذاری  
در تولیــد جدید نفت و گاز به قیمت های بالاتر و کمبود عرضه منتهی خواهد 
شد. شاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربستان سعودی اوایل دسامبر 

اظهار کرد: ما به سمت مرحله ای می رویم که اگر هزینه کافی روی انرژی نباشد، 
ممکن است خطرناک باشد. ســرمایه گذاری  ناکافی می تواند  به بحران انرژی 
منتهی شــود.بانکها در اختلاف بین پیش بینی های تقاضا و واقعیتهای عرضه 
سهیم بوده اند زیرا احساس می کنند  فشار رو به رشدی برای توقف انجام کسب 
و کار با صنعت نفت و گاز به دلیل آلایندگی بالای آن وجود دارد. شــاید این 
طور باشد. به نظر می رسد تحلیلگران بانکهای سرمایه گذاری  به دلیل تقاضای 
قوی و نه عرضه قوی، قیمت های بالاتر را پیش بینی می کنند. دامین کوروالین 
از بانک گلدمن ساکس اوایل ماه جاری پیش بینی کرده بود قیمت نفت برنت 
می تواند  ســال آینده به ۱۰۰ دلار در هر بشــکه صعود کند. تحلیلگران بانک 
مورگان اســتنلی دورنمای قیمت نفت در سه ماهه اول سال ۲۰۲۲ را با اشاره 
به نگرانیهای امُیکرون پایین برده اند اما پیش بینی قیمت ســه ماهه سوم را از 
۸۵ دلار به ۹۰ دلار در هر بشــکه افزایش دادند.بی ام او مارکتس کانادا انتظار 
دارد تقاضای برای نفت با وجود افت موقتی در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۲ به 
دلیل شیوع واریانت امُیکرون، سال آینده به رکورد بالایی صعود کند و در چند 
سال آینده قوی بماند.اوپک در خصوص امُیکرون آنچه را که سایرین یک تهدید 
جدید برای اقتصادهای جهانی و تقاضا برای نفت برشمردند، نادیده گرفت. این 
گروه با وجود برنامه ریزی برداشت از ذخایر نفت استراتژیک آمریکا، ژاپن و کره 

جنوبی، در جدیدترین گزارش ماهانه بازار نفت خود، پیش بینی رشــد تقاضا 
برای نفت در ســه ماهه نخست سال ۲۰۲۲ را بالا برد. برداشت این کشورها از 
ذخایــر ملی با هدف پایین بردن قیمت ها پس از صعود نفت به بالای ۸۰ دلار 
در هر بشــکه در اکتبر، صورت می گیرد.ســازمان کشورهای صادرکننده نفت 
اوپک معتقد است تاثیر امُیکرون بر تقاضا برای نفت ملایم و موقتی خواهد بود 
زیرا جهان آمادگی بهتری برای مدیریت کووید ۱۹ و چالشــهای مربوط به آن 
پیدا کرده اســت.به نظر می رسد کوروالین گلدمن ساکس با این دیدگاه موافق 
است. وی گفت: اگر این موج مانند موجهای قبلی کووید باشد که پیش از این 
مشاهده کردیم، در این صورت رشد اقتصادی در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۲ 
ضربه خواهد دید. اما اگر احیای متعاقبی وجود داشــته باشد، تقاضا برای نفت 
که اوایل نوامبر برای مدت کوتاهی به سطح پیش از شیوع کووید صعود کرده 
بود در این صورت در اکثر اوقات ســال ۲۰۲۲ به رکورد بالای جدیدی صعود 
می کند.اگر به موجهای قبلی کوویــد ۱۹ نگاه کنیم، می بینیم که پس از این 
موج هم مانند موجهای قبلی تقاضا بهبود پیدا می کند. مشکل احتمالی توانایی 
تولیدکنندگان برای تامین تقاضا در کوتاه مدت خواهد بود. ســرمایه گذاری ها 
در تولید جدید نفت در واقع به میزان قابل ملاحظه ای کاهش پیدا کرده است 
و بســیاری در صنعت به خصوص ابرغولهای نفتی همچنان مراقب هزینه برای 
تولید بیشــتر نفت و گاز هستند بنابراین هزینه بیشــتری در ظرفیت نیروی 

تجدیدپذیر انجام می دهند.

تقاضا برای نفت در سال ۲۰۲۲ به اوج جدیدی می رسد؟


